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پنهان شدن دولت در پیله تورم!
اقتصادنیوز

این سایت خبری-تحلیلی وابسته به مشاوران اقتصادی رئیس 
جمهور و از رســانه های حامی دولــت، درباره صحبت های اخیر 

روحانی و ادعاهای او در مورد اوضاع اقتصادی نوشت: 
1-رئیس جمهوری آشکار در این مصاحبه شتاب زده به بیان 
برنامه هایی پرداخت که مشــخص است زمانی صرف تدوین آنها 

نشده است...
2-سخنان رئیس جمهوری با اشــاره تلویحی به نامه 4وزیر 
صورت گرفت و رئیس جمهوری به کنایه از شنیدن هر روزه این 
حرفها از وزرا خبر داد اما این امر رفع کننده نگرانی عمده فعالان 
اقتصادی در مورد بروز اختلاف در هیئت دولت نبوده و همچنین 
مشخص نمی کند که رئیس جمهوری در مورد مفاد این نامه چه 

برنامه ای دارد.
3-در نامه 4 وزیر به دو مســئله توجه شــده بود؛ افت شدید 
بورس در حد 180هزار میلیارد تومان که بخشــی از آن ناشی از 
اختلاف وزرا اقتصادی و وزیر نفت در مورد خصوصی سازی و خوراک 
پالایشگاه و پتروشیمی ها بوده است و دیگر حرکت رکود به سمت 
بحران اما سخنان رئیس جمهوری به صورت مشخص برای هیچ 

یک از این دو مسئله پاسخی را در برنداشته است.
4-رئیــس جمهوری در این مصاحبه –گزارش بر تداوم بحث 
مهار تورم تاکید کرد اما برای تناقض میان رشــد نقدینگی و پایه 
پولی و کاهش تورم کنونی پاسخ مطمئنی نداشت. آشکارا رئیس 
جمهوری از نقش کاهش تورم خارجی در اقلام وارداتی و نقش مهم 
آن در کاهش تورم گذشتند امری که در ماههای آینده می تواند با 
رشد قیمتها در بازار جهانی به تورم در اقتصاد ایران اضافه کند. هنوز 
همچنین مشخص نیست دولت در قبال سود بانکی سنگین کنونی 
که در اقتصاد ایران هر روز غیرواقعی تر می نماید چه برنامه ای دارد.
5-در بورس ســخنان رئیس جمهوری تنها در بخش کاهش 
نرخ ســپرده قانونی که اندکی می تواند به وضع بانکها کمک کند 
مورد توجه قرار گرفت اما هنوز بازار سرمایه در تردید است سود 
شــرکتهای بورسی که از 59هزار میلیارد تومان سال 93 در سال 
جاری به 47هزار میلیارد کاهش یافته و احتمالا میزان قابل تحقق 
آن بیش از 44هزار میلیارد تومان نخواهد بود چه تکلیفی خواهند 
داشت.هنوز مشخص نیست آیا رئیس جمهوری و تیم اقتصادی وی 
ابعاد رکود خرد کننده صنایع را درک کرده و برای آن برنامه ای دارند 
و یا همچنان در پیله تورم تا آینده ای نامعلوم باقی خواهند ماند؟

6-علی رغم برنامه های رئیس جمهوری در مبارزات انتخاباتی در 
مورد حرکت به سمت اقتصاد مردمی و خصوصی سازی هنوز پس 
از گذشت بیش از 800 روز از شروع به کار دولت خصوصی سازی 
مهمی در دولت انجام نشــده و اجرای اصل 44متوقف شده است 
در همین حال بازار سرمایه به عنوان مظهر حضور بخش خصوصی 
و آیینــه تمام نمای اقتصاد واقعی با زیان های ســنگین خود که 
180هزار میلیارد تومان از داراییهای سهامداران به ویژه نهادهای 
زیر نظیر وزرای دفاع و کار و امور اجتماعی را نابود ساخته است 

همچنان با بی مهری دولت مواجه است.
از بسته های دولت آبی گرم نمی شود!

شرق
این روزنامه حامی دولت نیز درباره بسته جدید خروج از رکود 
نوشته است: آنچه از صحبت های رئیس جمهوری برداشت می شود، 
این است اقتصاد کشور دچار مشکلات جدی و اساسی است اما از 
صحبت های ایشان نمی توان فهمید آیا در آینده می توانیم بر این 
مشکلات فائق بیاییم یا نه. فقط وعده ای برای رونمایی از بسته ای 
با هدف کمک به اقتصاد برای خروج از رکود داده شد. ارائه چنین 
بسته ای برای کمک به اقتصاد، با نیم نگاهی به آنچه در دو سال و 

نیم گذشته از عملکرد دولت دیده ایم، چیز تازه ای نیست.
حدود یک سال و نیم پیش وزارت اقتصاد، لایحه ای برای خروج 
از رکود به مجلس ارائه کرد که تصویب و به قانون تبدیل شــد و 
در مواردی مانند تســهیلات دهی بانک ها و کاهش نرخ سود نیز 
به اجرا رسید. اما آنچه اکنون برحسب ظاهر می بینیم، آن قانون 
خروج از رکود نه تنها کارساز نبود و کمکی به اقتصاد نکرده، بلکه 
به روایت آمار؛ حدود یک ســال گذشته شاهد افت قابل ملاحظه 

فعالیت های اقتصادی نسبت به سال 93 نیز بودیم.
گرچه هنوز از بســته حمایتی وعده داده شــده توسط دولت 
رونمایی نشده، اما تصور این است احتمالا این بسته نیز با مواردی 
مشابه همان لایحه خروج از رکود، ارائه خواهد شد و احتمالا تمرکز 
اصلــی بر این خواهد بود چه کنیم تا بانک ها بتوانند تســهیلات 
بیشــتری به تولید دهند. آمار رئیس بانک مرکزی نشان می دهد 
تســهیلات دهی بانک ها در سال 94 رشد داشته اما می بینیم در 
وضعیت اقتصادی اتفاقی که مدنظر دولت بوده، نیفتاده اســت و 
احتمالا چنانچه دولت بخواهد با ادامه این نوع اقدامات به اهداف 
حمایتی خود برســد، چه بسا دستاوردهای ضدتورمی خود را نیز 

از دست دهد.
دولت یازدهم با وعده اصلاحات ساختاری در اقتصاد روی کار 
آمد اما نــه از برنامه ای برای این اصلاحات و نه اقدامی برای آن، 
خبری نیســت.  دولت در زمینه ارائه برنامه مشــخص دراین باره 
اقدامی انجام نداده است و ازاین رو نمی توان نسبت به آینده اقتصاد 
و رهایی از مشکلات فعلی، حداقل در چند سال آینده، خوشبین 

و امیدوار بود.
شکست طرح دولت یازدهم برای نجات 

دریاچه ارومیه
اعتماد

 روزنامه اصلاح طلب اعتماد طی گزارشی از شکست سیاست های 
دولت یازدهم برای احیاء دریاچه ارومیه پس از دو ســال جنجال 
آفرینی، نوشت:  دریاچه ارومیه آب رفته است، ترازش به اندازه 9 
ســانتیمتر، نسبت به سال گذشته پایین تر آمده،  هوا گرم تر شده 
و بارندگي کمتر. دبیر ســتاد احیاي دریاچه ارومیه،  در جلسه اي 
که با خبرنگاران محیط زیستي داشت، به وضعیت همچنان وخیم 
دریاچه پرداخت،  دریاچه اي که در حال حاضر تنها 5 تا 6 درصد از 
زندگي اش باقي مانده است،  حیاتي که زندگي همه ساکنان منطقه 
را تحت الشعاع قرار داده و اگر روزي بمیرد، جنبنده هاي حوالي اش 

هم محکوم به مرگ یا مهاجرت مي شوند.
همه تلاش ســتاد احیا بر این بود که دریاچه، امسال و سال 
آینده را شبیه سال گذشته بگذراند. آنچه باعث مي شود آرزوهاي 
ستاد به اینجا برســد،  پایین تر آمدن تراز دریاچه نسبت به سال 
گذشته است و پیش بیني اي که نسبت به سال آینده مي کند،  تراز 

دریاچه با این روند پایین تر هم مي آید...
حــال بد ارومیه،  مقصران متنــوع و کوچک و بزرگي دارد،  از 
وزارتخانه هاي نیرو،  جهاد کشاورزي گرفته تا سازمان محیط زیست 
تا آدم هاي حقیقي که با انداختن پمپ آب در کناره رود یا کانال، 
 مانع از رسیدن حق ارومیه مي شوند. کلانتري تاکید مي کند: عامل 
مرگ دریاچه، سیاست هاي دولت است،  در ادامه آن افراد اطراف 

دریاچه هم قرباني این مرگ مي شوند...
به گفته عیســي کلانتري تاکنون طرح احیا و نجات دریاچه 
ارومیه شکست خورده است و این درحالي است که احیاي دریاچه 
ارومیه و تشکیل ستادي براي آن باتوجه به اهمیت، نخستین مصوبه 

هیات دولت در دولت یازدهم بود...
ســتاد احیاي دریاچه ارومیه که دو ســال پیش،  به دســتور 
رییس جمهور،  با ترکیبي از متخصصان و کارشناســان حوزه آب، 
 اختصاصا براي احیاي دریاچه از دست رفته ارومیه تشکیل شده 

بود،  هنوز هیچ پروژه احیایي را عملیاتي و اجرایي نکرده است.

اقتصاددرآینهرسانهها

مدیر کنتــرل کیفیت آب 
شد:  مدعی  تهران  اســتان 
تغییر رنگ و کیفیت پایین آب 
تهران مربوط به فرســودگی 

لوله هاست.
احمد مشیری در گفت وگو با 
ایسنا درباره وضعیت کیفیت آب 
استان تهران اظهار کرد: فرسودگی 
لوله ها موجب شده تا آب تهران آن 
طور که باید کیفیت لازم را نداشته 
باشد اما این مسئله به هیچ عنوان 
مربوط به حوزه  ما نمی شود و باید 
شهروندان نسبت به تعمیر و تجهیز 

لوله ها اقدام کنند.
وی با بیان اینکه فرســودگی 
لوله هــا موجب تغییــر رنگ آب 

می شــود گفت: این مسئله باید با 
برطرف  کمک بخش خصوصــی 
شود اما اگر شهروندان با مشکلی 
روبرو شــدند می توانند با شماره 

122 تماس حاصل کنند.
مدیرکنترل کیفیت آب استان 
تهــران افزود: اگــر بخواهیم آب 
اســتان تهران کــه از برفاب های 
البرز به دســت می آیــد را با قاره 
ســبز مقایسه کنیم باید گفت که 
به مراتب کیفیت آب تهران از این 

قاره بالاتر است.
مشــیری ادامــه داد: از 250 
ســال پیش در قاره ســبز پساب 
در  فاضــلاب  تصفیه خانه هــای 
رودخانه هایــی به عمــق 50 متر 

ریخته می شــد علاوه بر این نیز 
کشــتی ها و صنایع نیز فاضلاب 
خــود را در همین رودخانه جاری 

می ساختند.
مدیرکنترل کیفیت آب استان 

تهــران با بیان این کــه این قاره 
همیــن آب را تصفیه و به مصرف 
شرب می رساند، اظهار کرد: کیفیت 
آب این قاره از نظر شیمیایی مورد 
قبول است، اما مطبوعیت و گوارایی 

لازم را ندارد به طوری که می توان 
گفت آب منطقه آن طور که باید 

از قابلیت شرب برخوردار نیست.
مشــیری ادامــه داد: همین 
مســئله باعث شــده که در این 
منطقه آب به صورت بسته بندی 
توزیع شــود که البته چند سالی 
اســت که مصرف آب بسته بندی 
در ایــران نیز مد شــده و این در 
حالی اســت که کیفیت آب شهر 
تهران 70 درصد از آب بسته بندی 

بالاتر است.
وی با بیان این که آب مطلوب 
تهــران بــه مصارف اســتحمام، 
ظرفشویی و مواردی غیر از شرب 
می رســد، گفت: برای این مسئله 

که گفته می شود آب شهر تهران 
از آب بسته بندی باکیفیت تر است 
اســتنادهای علمی زیادی وجود 
دارد و مصــداق آن را می تــوان 
تصمیم وزارت بهداشت برای یکی 
از معتبرترین آب های بسته بندی 

مثال زد.
مدیر کنترل کیفیت آب استان 
تهران با بیان این که ما در شــهر 
تهران به هیــچ عنوان نیاز به آب 
بسته بندی و دستگاه های تصفیه 
خانگی نداریم، گفت: اگر شهروندان 
می خواهند در مــورد آب تهران 
قضاوتی داشــته باشــند باید این 
کار را در نزدیک ترین شیر آب به 

کنترل انجام دهیم.

دبیرکل انجمن صنایع نساجی 
ایران گفــت: این انجمن با بیش 
با  تولیدی عضو،  واحد  از 9هزار 
از  پتروشیمی  محصولات  خروج 

بورس کالای ایران مخالف است.
محمدمهدی رئیس زاده در گفت 
و گــو با »پایگاه خبری بورس کالای 
ایــران« گفت: در جلســات متعدد 
بــا وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
دلایــل مخالفت با خروج محصولات 
پتروشیمی را به صراحت اعلام کردیم 
که خــروج محصولات پتروشــیمی 
از بورس کالای ایران یعنی تشــویق 

سیستم دلالی.
وی خاطرنشــان کرد: با خروج 

محصولات پتروشــیمی تنها شرایط 
دلالی و واسطه گری در این بازار برای 
افراد زیادی مهیا می شود و دسترسی 
محصولات برای تولیدکنندگان واقعی 

سخت و دشوار خواهد شد.
دبیرکل انجمن صنایع نســاجی 
ایران با اشاره به اینکه خروج محصولات 
مصرف کنندگان  برای  پتروشــیمی 
واقعی هزینه بر است، خاطر نشان کرد: 
در حــال حاضر معاملات محصولات 
پتروشیمی در بورس کالا شفاف است 
و محصولات راحت تر به دست مصرف 

کنندگان می رسد.
وی با اشاره به اینکه بورس کالای 
ایران اهرم های کنترل و نظارت بازار 

پتروشــیمی را در اختیار مسئولان 
کشور قرار می دهد، تاکید کرد: عرضه 
و معاملات محصولات پتروشیمی برای 
تولیدکنندگان مفید است و از این رو 
انجمن نساجی ایران با بیش از 9 هزار 
واحــد تولیدی همواره مخالفت خود 
را با خروج محصولات پتروشیمی از 
بورس کالای ایران اعلام کرده است.

گفتنی اســت هنــوز چند ماه 
از رای منفــی ســتاد هدفمنــدی 
یارانه ها به درخواســت وزیر صنعت 
در خصوص خروج پتروشــیمی ها از 
بورس نمی گذرد کــه باز هم خبرها 
حکایت از آن است که نعمت زاده که 
تاکنون چندین بار از اعضای ســتاد 

هدفمندی یارانه ها و ستاد تنظیم بازار 
در این خصوص پاســخ »نه« شنیده 
اســت، این بار با یک نامه دســت به 
دامان معاون اول ریاســت جمهوری 
برای خروج محصولات پتروشــیمی 
از بازار شفاف بورس کالا شده است.

اگرچــه برنامه خروج محصولات 
پتروشــیمی از بورس کالا در تضاد 
آشکار با بسته خروج از رکود تورمی 
دولت و محورهای سیاســت اقتصاد 
مقاومتی مقام معظم رهبری اســت، 
باید مسئولان دولت یازدهم از جمله 
وزیر صنعــت که خود اســتفاده از 
ظرفیت های بورس کالای ایران را در 
تنظیم بــازار عرضه و تقاضای کالاها 

در کشور و بستری برای کشف قیمت 
واقعی کالاها اعــلام کرده اند، اعلام 
کنند آیا مایل به بازگشــت به دوران 
رانت و فساد هستند که اگر این مسئله 
اتفاق بیفتد یک نمره منفی دیگر در 
کارنامه دولت یازدهم ثبت خواهد شد.
نباید فرامــوش کنیم که تیرماه 
امسال در جلسه ســتاد هدفمندی 
یارانه ها که متشکل از برخی اعضای 
کابینه دولت روحانی اســت  باز هم 
بحث  عرضه محصولات پتروشیمی 
خارج از سیستم بورس کالای ایران 
و به صورت حواله ای از سوی نعمت 
زاده مطرح شد و با رای منفی وزرا و 

مسئولان حاضر روبرو گشت.

جالب اینجاســت کــه در طول 
هفته هــای اخیر که بــاز هم طرح 
خــروج پتروشــیمی ها از بورس در 
دستور کار وزیر قرار گرفته با موجی 
از مخالفتها روبرو شده است بطوریکه 
طیف زیــادی از نمایندگان مجلس، 
روســای تشــکل های بزرگ صنایع 
پایین دستی پتروشیمی و کارگزاران 
و مسئولان ارشد بازار سرمایه کشور 
بارها و بارها با اعلام مواضع و دلایل 
مختلف مخالفت خود را با این مسئله 
اعلام کرده اند.حال با وجود این همه 
مخالفت ها معلوم نیست وزیر صنعت 
چرا برای خروج محصولات پتروشیمی 

از بورس این همه اصرار دارد؟ 

از  نقل  بــه  المانیتــور 
نوشت:  لیبرال  اقتصاددانان 
انتخابات  برگــزاری  از  پس 
پیروزی  در صورت  و  مجلس 
اصلاحات  طرفدار  نامزدهای 
در مجلس فرآیند حذف یارانه 

نقدی کلید خواهد خورد.
به گزارش تســنیم. المانیتور 
عدالت  نوشــت:  گزارشــی  طی 
اجتماعی تنها به توزیع پول نقد 
در بین مردم نیســت، بلکه بدان 
معناست که مقامات باید اطمینان 
حاصل کنند که هر شــهروندی 
نقش اجتماعی خود را ایفا می کند 
و آنچه را که حقش است از جامعه 

دریافت می دارد.
در چند سال گذشته، دولت 
حســن روحانی همــواره مدعی 
بوده که برنامه پرداخت یارانه های 
نقدی به اقتصاد ایران لطمه زده 
و از زمان اجرا 54/8 میلیارد دلار 
برای دولت بار مالی داشته است. 
پرداخت ماهانــه 15 دلار به هر 
ایرانی، هرچند ممکن اســت در 
ظاهر چندان رقم قابل توجهی به 
نظر نرسد، اما به خصوص در بین 
طبقه کارگر و استان های با میزان 
درآمد کمتر، با استقبال بسیاری از 

خانواده ها مواجه شده است.
بســیاری معتقدنــد، به رغم 

پرداخت یارانه های نقدی، توزیع 
عادلانــه ثروت هنــوز در جامعه 
محقق نشده است اما اقتصاددانان 
لیبرال می گوینــد دولت باید به 
شــکلی شــجاعانه این برنامه را 

متوقف کند. 
موســی غنی نژاد، اقتصاددان 
حامــی دولت معتقد اســت، به 
رغــم محدودیت های سیاســی، 
دولت تا پایان ســال مالی جاری 
)19 مــارس( مدت کوتاهی پس 
انتخابــات مجلــس پرداخت  از 
یارانه های نقدی را متوقف خواهد 
کرد. وی می گوید: اگر میانه روها 
اصلاحات  طرفدار  کاندیداهای  و 

در انتخابات پیروز شوند، دولت با 
اعتماد به نفس بیشتری این کار 

را انجام خواهد داد.
اقتصاددانــان،  برخــی  امــا 
معتقدنــد، دولــت روحانــی در 
حــال مبالغه در مــورد بار مالی 
پرداخت یارانه های نقدی اســت، 
زیرا بودجه اختصاص یافته برای 
پرداخت یارانه ها در مقایسه با سال 
2010، که دولت وقت ناگزیر بود 
یارانه انرژی بالاتری بپردازد، رقم 
پایینی است. جواد صالح اصفهانی، 
اقتصــاددان ایرانی تحصیل کرده 
در آمریکا ضمن هشدار در مورد 
زمینه  در  هرگونه شــتاب زدگی 

حذف یارانه نقدی می گوید، دولت 
همچنان می تواند از عهده پرداخت 
یارانه نقدی بر بیاید. وی می افزاید، 
بســیاری از خانواده هــا هنوز به 
شدت به این پرداخت های ماهیانه 

نیاز دارند.
هــزاران خانــواده ای که در 
مناطق روستایی زندگی می کنند، 
ممکن اســت در صــورت قطع 
ناگهانی یارانه ها قــادر به تأمین 
مخــارج ضروری خود نباشــند. 
یــک کارشــناس فــرش گفت: 
بســیاری از فرش بافــان که در 
زندگی  دوردســت  روســتاهای 
به  اخیر  درســال های  می کنند، 

دلیل دستمزد بسیار پایینی که از 
سوی کارفرمایان به آنها پرداخت 
می شــود دســت از کار کشیده 
یاحجم کار خود را کاهش داده اند.
رزیتا علیهــا، بازرس اتحادیه 
فرشبافان تهران افزود: »برای هر 
گره بــه آنها 40 تا 50 ریال داده 
می شــود. با توجه به اینکه یک 
بافنده حرفه ای روزانه 3 هزار گره 
می بافد، یک کارگــر باید تقریبا 
کل روزهای سال را ببافد تا بتواند 
زندگی اش را بگذراند. با 45 هزار و 
500 تومانی که اکنون به هر عضو 
خانواده پرداخت می شود، زندگی 

برای آنها راحت تر شده است.«

صنایع  انجمن صنفی  رئیس 
بیسکویت، شیرینی و شکلات از 
ورود بیسکویت، آدامس، شیرینی 
و شکلات تاریخ گذشته به کشور 

از طریق غیررسمی خبر داد.
جمشید مغازه ای در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان این که واردات غیررسمی 
مشکلات زیادی را برای تولیدکننده 
به وجــود آورده اســت، اظهار کرد: 
متاســفانه هرچه پیگیــری کردیم 

نتوانســتیم جلوی ایــن موضوع را 
بگیریم و همچنان واردات غیررسمی 

ادامه دارد.
وی درباره این که واردات باعث 
تغییــر ذائقه مردم می شــود، ادامه 
داد: اصــولا این فرهنگ در کشــور 
ما وجــود دارد که کالاهای خارجی 
را دوســت داریم، اما به هر حال باید 
فرهنگ سازی شود تا مردم به سمت 
اســتفاده از کالاهای ایرانی ســوق 

داده شوند.
رئیــس انجمن صنفــی صنایع 
بیســکویت، شــیرینی و شکلات با 
اشــاره به پیشــرفت صنایع تولید 
بیسکویت، شیرینی و شکلات گفت: 
تنوع کالایی ما زیاد شــده و از سوی 
دیگر کیفیت محصولات نیز افزایش 
یافته است. همچنین بسته بندی و 
ماندگاری محصولات تولید شده نیز 

بهبود یافته است.

مغازه ای با اشاره به صادرات 600 
میلیون دلار انواع بیسکویت، شیرینی، 
شکلات، آدامس و ... در سال گذشته 
گفــت: میزان صادرات ما در ســال 
1393 بالــغ 240 هــزار تن بود در 
حالی که ما به همین مقدار واردات 
اینگونه محصولات را به صورت قاچاق 

به کشور داریم.
به گفته وی واردات غیررســمی 
در این حوزه به خصوص در آدامس 

و بیســکویت که ماندگاری بالاتری 
دارند، بسیار زیاد است.

رئیــس انجمن صنفــی صنایع 
بیسکویت، شیرینی و شکلات با بیان 
این که مصرف سرانه این محصولات 
در ایران بســیار پایین تر از میانگین 
جهانی است درباره کیفیت محصولات 
وارد شــده به صورت قاچاق گفت: 
این محصولات به هیچ وجه کیفیت 
مناسبی ندارند و قطعا سلامت مردم 

را به خطر می اندازد، اما متاســفانه 
به رغم همــه پیگیری هایی که انجام 
دادیم کنترل و نظارتی در این زمینه 

وجود ندارد.
مغازه ای تصریح کرد: کالاهایی که 
به صورت قاچاق وارد کشور می شود 
اغلب از تاریخ انقضای آنها گذشته یا 
مدت کمی به پایان آن مانده است و 
احتمال تغییر در تاریخ ها بعد از ورود 

به کشور بسیار زیاد است.

یک اقتصاددان با بیان اینکه 
بسته های اقتصادی دولت حرکتی 
برای خروج از رکود است، گفت: 
این بسته ها فقط به عنوان مسکن 
عمل می کند و اصلاح ســاختار 

ضرورت دارد.
لطفعلــی بخشــی با اشــاره به 
اظهارات رئیس جمهور مبنی بر تهیه 
برنامه کوتاه مدت به منظور خروج از 
رکود از محل آزاد شدن منابع سپرده 
قانونی بانک ها، پرداخت تسهیلات و 
اختصاص بودجــه عمرانی، به فارس 
اظهار داشــت: رکود در کشور بسیار 
عمیق بــوده و به دلیــل بلاتکلیف 
بودن برجام در یکســال گذشته نیز 

تشدید شد.
این اقتصاددان در پاســخ به این 
سوال که یک سال گذشته نیز بسته 
غیر تورمی خروج از رکود تهیه شد و 
اکنون بسته دیگری رونمایی خواهد 
شد، گفت: دولت در تلاش برای حل 
خــروج از رکود بوده و لزوما بســته 
درمانی مشــکلی نــدارد، قوانین هر 
چقدر هم خوب باشند در عمل مسیر 

دیگری را طی می کنند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
با اشــاره به راهکار اصلــی خروج از 
اقتصاد  بیان داشت: ســاختار  رکود 
کشــور بیمار اســت که این موضوع 
به دلیل دخالت دســتگاه دولتی در 

قیمت گذاری، رانت جویی و شــبکه 
قاچاق است. برای حل مشکل اقتصاد 
بایــد ســاختار آن تصحیح شــود و 
بسته های اقتصادی دولت مسکن بوده 
و نمی تواند اقتصاد را سر و سامان دهد.
به گفته بخشــی، اصــلاح نظام 
بانکی از دیگــر معضلات بوده و باید 
برای اقتصاد پارادایم تعریف شــود. 
دولت موضع خود را مشــخص کند 
چــه نظری راجع به بخش خصوصی 
دارد زیرا اکنون بدنه دولت این بخش 

را قبول ندارد.
وی با اشــاره به قفل بودن منابع 
بانکی برای پرداخت تسهیلات اظهار 
داشت: بانک ها یک معضل در کشور 

هستند، معلوم نیست منابع را در چه 
بخش هایــی هزینه کردند و در حال 
حاضر امــکان بازپرداخت آنها وجود 
ندارد از طرفی بانک ها در خط اجرای 

سیاست های دولت نیستند.
ایــن اقتصاددان با بیــان اینکه 
بانک های خصوصی حرف شــنوی از 
سیاســت های بانک مرکزی و دولت 
ندارنــد عنــوان کرد: عمــلا دولت 
اختیاری برای اعمال قانون بر بانک ها 
نــدارد، حاضرنــد ســودهای بالا به 
ســپرده های بانکی داده و همینطور 

تسهیلات بدهند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
یکــی از معضلات تســهیلات دهی 

بانک ها را نرخ ســود دانست و افزود: 
پایین آمدن نرخ سود منجر به تقویت 
بازار غیرمتشــکل پولی می شود و به 

نوعی رانت ایجاد می کند.
به گفتــه وی، پایین آوردن نرخ 
سود منجر به اخذ وام از سوی افرادی 
می شود که رانت و زور بیشتری دارند 
و در حقیقت این موضوع فســادآور 

است.
در همین راستا رئیس پژوهشکده 
پولی و بانکی بانک مرکزی با اشــاره 
به سیاســت های پولــی جدید بانک 
مرکزی که توسط رئیس جمهور مطرح 
شــد، عملا تغییر در سیاســت های 
اقتصادی دولت را تایید کرد و گفت: 

در شــرایط موجود که اقتصاد کشور 
نیازمند نقدینگی اســت، پیش بینی 
می شــود بانک مرکزی قصد دارد از 
سیاســت های پولی جدید با مراقبت 
بیشتری اســتفاده کند زیرا شرایط 

موجود قدری پیچیده است.
علی دیواندری بــا بیان اینکه از 
یک طرف باید تقاضای کل با انبساط 
پولی جدید تحریک و از طرف دیگر 
لازم است از دستاورد مثبت دولت در 
ایجاد ثبــات اقتصادی و کنترل نرخ 
تورم محافظت شــود، گفت: بنابراین 
می توان گفت برای فائق شدن برای 
این پیچیدگی راهکار انبســاط پولی 

مدیریت شده انتخاب شده است.

سرویس اقتصادی-
بر اســاس قانون خرید تضمینی محصولات کشاورزی، دولت 
موظف اســت قیمت تضمینی این محصولات را براساس تورم 
سالیانه، هزینه های تولید و با احتساب سود مناسب برای کشور 
تعیین و تا پیش از آغاز فصــل زراعی، یعنی تا پیش از مهر ماه 

اعلام کند.
بــا وجود تأکید قانون بر نحوه  تعییــن و زمان اعلام قیمت تضمینی 
محصولات کشــاورزی، دولت پس از گذشــت بیش از 20 روز از موعد 
مشــخص، هنوز این قیمت ها را اعلام نکرده است. تأخیر در اعلام قیمت 
محصولات کشاورزی، مخصوصاً گندم، موجب بی رغبتی کشاورزان نسبت 
به کشت این محصول می شود و زمینه کاهش تولید و در نتیجه افزایش 

واردات در انتهای سال زراعی جاری را فراهم می کند.
هرچند که وزارت جهاد کشاورزی قیمت های پیشنهادی خود را اواسط 
شهریور ماه به دولت ارائه کرده اما تاکنون دولت اقدام به اعلام این قیمت ها 
نکرده است. به گفته قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور بازرگانی دلیل 
اصلی این تأخیر اختلاف نظر شورای اقتصاد با وزارت جهاد کشاورزی بر 

سر قیمت های پیشنهاد شده است.
در این میان برخی دیگر از مسئولین وزارت جهاد کشاورزی، همچون 
مشــاور وزیر جهاد کشــاورزی و مجری طرح گندم نیز در مصاحبه ای با 
بیان اینکه وزارت جهاد هفته ها پیش قیمت پیشنهادی خود را به شورای 
اقتصاد ارائه کرده بود، نســبت به تأخیر دولت در اعلام قیمت تضمینی 

محصولات کشاورزی، خصوصاً گندم، انتقاد کرد.
کشــاورزان و کارشناسان متعددی نیز نسبت به تعلل دولت در اعلام 
این قیمت ها انتقاد کردند که در میان آن ها می توان به مدیرعامل مجمع 
ملی کشاورزان خبره، رئیس سابق سازمان نظام صنفی کشاورزی، رئیس 

بنیاد توانمندسازی گندمکاران و برخی نمایندگان مجلس اشاره کرد.
این انتقادات کارشناسان در حالی است که عیسی کلانتری، دبیر خانه 
کشاورز، در اظهار نظری با هدف توجیه تعلل دولت در اعلام قیمت تضمینی 

محصولات کشاورزی، دلیل آن را وقوع فاجعه منا توصیف کرده است!
از ســوی دیگر باتوجه به کاهش شدید قیمت های جهانی محصولات 
غذایی، بسیاری از کارشناسان نسبت به احتمال تعیین قیمت های داخلی 
براســاس قیمت های جهانی توسط شورای اقتصاد هشدار داده اند. رئیس 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی و همچنین رئیس بنیاد 
توانمندسازی گندمکاران از کسانی هستند که نسبت به تعیین قیمت های 

داخلی براساس نرخ های جهانی ابراز نگرانی کرده اند.
اما در این میان عیسی کلانتری در اظهار نظری جالب از دولت خواسته 
قیمت هــای خرید تضمینی گندم داخلی را با در نظر گرفتن قیمت های 
جهانــی تعیین و اعلام کند. وی در بیان دلیل خود خطر واردات قاچاقی 
این محصول را مطرح می کند. بعد از آن که عیسی کلانتری  خودکفایی 
را »مزخرف« و کشاورزی را »قاتل آب«  نامید، اکنون دولت را به درنظر 
گرفتن نرخ های جهانی برای تعیین قیمت تضمینی گندم داخلی توصیه 

می کند.
هرچنــد که تعیین قیمت تضمینی بالاتر از نرخ های جهانی احتمال 
واردات قاچــاق را افزایش می دهد، اما باید به این نکته هم توجه کرد که 
افزایش تولید داخلی را نباید به خاطر واردات قاچاقی اندکی نادیده گرفت. 
چراکه تعیین قیمت پایین که هزینه های تولید و ســود مناسب را برای 
کشاورز به همراه نیاورد نه تنها موجب کاهش تولید داخلی خواهد شد، 
بلکه زمینه بی اعتمادی کشاورزان به دولت و کشور را نیز فراهم می آورد، 
از ســوی دیگر لازمه جلوگیــری از احتمال واردات قاچاقی مقدار اندکی 

گندم نیز تشدید کنترل و نظارت بر این واردات است.

صندوق بین المللی پول اعلام کرد صندوق توسعه ملی 
ایران 70 میلیارد دلار موجودی دارد و از نظر بزرگی در بین 
صندوق هــای ثروت های حاکمیتی در جهان رتبه نهم را به 

خود اختصاص داده است.
به گزارش تسنیم، صندوق بین المللی پول اعلام کرد ارزش کل 
صندوق های ثروت های حاکمیتی در جهان به 3600 میلیارد دلار 
رسیده است.صندوق ثروت های حاکمیتی در برخی کشورهای جهان 
به ویژه اقتصادهای تک محصولی تشکیل می شود و بخشی از منابع 

ارزی حاصل از صادرات کالا در آن ذخیره می شود.
در ایران نیز صندوقی به نام صندوق توســعه ملی تشکیل شده 

است.
بر اســاس این گزارش، امارات بزرگتریــن صندوق ثروت های 
حاکمیتــی را در جهان دارد به طوری که در حال حاضر ارزش این 

صندوق به 1200 میلیارد دلار رسیده است.
ارزش صندوق ثروت هــای حاکمیتی نروژ 900 میلیارد دلار و 
کویت 600 میلیارد دلار برآورد شــده و این کشورها به ترتیب در 

رتبه دوم و سوم از این نظر قرار گرفته اند.
قطر با 300 میلیارد دلار، روسیه با 200 میلیارد دلار، استرالیا با 
150 میلیارد دلار، قزاقستان با 100 میلیارد دلار و لیبی با 80میلیارد 
دلار به ترتیب در رتبه های چهارم تا هشتم از این نظر قرار گرفته اند.

صندوق بین  المللی پول ارزش صندوق توسعه ملی ایران را نیز 
70 میلیارد دلار برآورد کرده و این صندوق را از نظر ارزش در رتبه 

نهم جهان بین صندوق های ثروت های حاکمیتی قرار داده است.
ارزش صندوق ثروت های حاکمیتی برونئی نیز 50 میلیارد دلار 

برآورد شده که در رتبه دهم جهان قرار گرفته است.
عربستان اگرچه صندوق مستقلی برای ذخیره دارایی های نفتی 
خود تشــکیل نداده اما درآمدهای نفتی را در بانک مرکزی ذخیره 
می کند که در حال حاضر ارزش آن به 800 میلیارد دلار رسیده است.

براساس گفته های دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و 
شکر قیمت هر کیلو شکر 20 درصد گران شد که 10 درصد 

آن را فعلا مردم باید بپردازند.
بهمن دانایی در گفت وگو با  فارس درباره قیمت قند و شکر اظهار 
کرد: با بررســی های انجام شده این نتیجه حاصل شد که افزایش 
قیمت هر کیلو شــکر به یکبــاره از 2100 تومان به 2530 تومان 
]20 درصد[ منجر به وارد شــدن شوک به بازار می شود بنابر این 
براساس نظر ستاد تنظیم بازار مقرر شد تا بخشی از افزایش قیمت  
برای مصرف کننده اعمال شود و بقیه آن به صورت ما به التفاوت به 

کارخانه ها پرداخت شود.
وی با اشاره به اینکه با افزایش 10 درصدی قیمت قند و شکر 
برای مصرف کننده در ستاد  تنظیم بازار موافقت شد گفت: قیمت 
هر کیلو شکر برای مصرف کننده از 2100 به 2300 تومان افزایش 
می یابد و 230 تومان هم به ازای هر کیلو به کارخانجات پرداخت 

می شود.
دانایی افزود: افزایش 200 تومان قیمت در مورد قند هم اعمال 
می شــود و قیمت این محصول از هر کیلو 2100 به 2300 تومان 

]افزایش 10 درصدی[ می رسد.
دبیــر انجمن صنفی کارخانه های قند و شــکر تصریح کرد: با 
گذشــت 10 مــاه از پایان بهره برداری چغندر هنــوز یک ریال از 
مابه التفــاوت 200 تومانــی به ازای هر کیلو شــکر به کارخانه ها 

پرداخت نشده است.
دانایی با بیان اینکه 275 میلیارد تومان مابه التفاوت قیمت شکر 
هنوز به کارخانه ها پرداخت نشــده افــزود: به دلیل عدم پرداخت 
مابه التفاوت شکر به تولیدکنندگان بخشی از نقدینگی کارخانه های 

قند و شکر قفل شده است.

براساس گفته دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر
دولت نیمی از بار گرانی شکر را 

به دوش مردم انداخت

یک زن کارآفرین اهل ارومیه 
موفق به تاسیس دهکده اقتصاد 

مقاومتی شده است.
که  رحیمی  معصومــه  خانــم 
تحصیل کرده رشته گیاهان دارویی 
است کار تولیدی خود را با یک راس 
گاو آغــاز کرد و به ســرعت موفق 
شــد یک دهکده اقتصاد مقاومتی 
از عرصه هــای گوناگون  متشــکل 

تولیدی تاسیس کند.
نحوه  دربــاره  ابتــدا  رحیمــی 
ورودش به عرصه دامداری به ســایت 
بسیج ســازندگی می گوید: »پیش از 
ورود به عرصه دامــداری، به صورت 
جدی مشــغول کار دوزندگی و اداره 
کارگاه تولیــدی لباس بــودم. اما در 
اثر کار دوزندگی برای مدت طولانی، 
عارضه ای در گردنم پیدا شد که اجازه 
ادامه فعالیت حرفه ای در این زمینه را 
مثل قبل نمی داد. در نتیجه تصمیم 
گرفتم در کنــار کارگاه خیاطی کار 

جدیدی را شروع کنم. من یک راس 
گاو داشتم که همه نیازهای خانواده ام 
به شــیر و محصولات لبنی را تامین 
می کرد . به همین دلیل تجربه نسبی 
در کار دامداری داشتم، زمین کافی نیز 
در اختیار داشتم و تنها مشکلم فقدان 

نقدینگی برای شروع به کار بود.«
او کــه یکی از دامــداران موفق 
در ارومیه اســت می افزاید: »یکی از 
دامپزشــکانی که بــرای معاینه گاو 
به منزل ما آمــده بود، به من گفت 
که بسیج ســازندگی از فعالیت های 
تولیدی در عرصه دام و طیور حمایت 
می کند و تسهیلات بانکی و مشاوره 
علمی و میدانــی ارائه می دهد. من 
هم نیازم به تســهیلات را به بسیج 
ســازندگی اعلام کردم و آن ها هم 
از زمین های من بازدید کردند و در 
نهایت 60 میلیون تومان تسهیلات 
از بســیج دریافت کردم. اکنون پس 
از ســه ســال، 100 راس گوسفند، 

راس   30 گوشــتی،  گاو  راس   30
گاو شــیرده و 3000 مرغ گوشتی 
و تخم گذار در مزرعــه دارم. علاوه 
بــر این به پرورش قــارچ و خیاطی 
هم می پردازم. همه علوفه مورد نیاز 
دام هــا را نیــز در زمین های خودم 

کشت می کنم.«
ایــن فعــال اقتصــاد مقاومتی 
خاطرنشان می کند: »دوستان بسیج 
ســازندگی به این مزرعه می گویند 
دهکده اقتصــاد مقاومتی چون در 
آن 6 عرصــه تولیــدی بــه صورت 
زنجیروار یا مســتقل در آن تعریف 
شده است. در کنار مزرعه یک کارگاه 
تولید محصولات لبنی نیز راه اندازی 
کرده ایم و انواع محصولات لبنی مثل 
کره، ماست کیسه، ماست معمولی، 
سرشــیر، روغن حیوانی و... را تولید 
می کنیــم و به فروش می رســانیم. 
در حال حاضــر امیدواریم بتوانم با 
خرید دســتگاه صنایع تبدیلی، کار 

فرآوری شــیر و تولیــد محصولات 
لبنی را گسترش دهم و ارزش افزوده 
بیشتری بیافرینم. تعریف عرصه های 
متعــدد تولیدی در کنار هم موجب 
شــده تا بالا و پایین شدن های بازار 
فشاری به واحد تولیدی ام وارد نکند 
و قدرت مانور بالایی داشــته باشم. 
همســرم نیز با اینکه کارمند است 
و مشغله زیادی دارد، همواره از من 

حمایت کرده است.«
معصومه رحیمی کارآفرینی برای 
جوانان را دغدغه همیشگی اش عنوان 
می کند و می گوید: »فکر می کنم یکی 
از بزرگتریــن نیکی هــا و خدمت ها 
کارآفرینی اســت، به خصوص برای 
جوانان. در حــال حاضر 11 نفر در 
مزرعه من مشــغول به کار هستند 
و عمدا آن ها را از میان دانشــجویان 
و سربازان انتخاب کرده ایم زیرا نیاز 
بیشتری به حمایت دارند. در منطقه 
ما محصولات لبنی سهم مناسبی در 

ســبد خانوار دارد اما در سایر نقاط 
کشور این طور نیســت. مردم باید 
بیشتر شیر بخورند تا سلامت جامعه 
تضمین شود و رسانه ها وظیفه دارند 
فرهنگ سازی کنند. دولت هم باید 
قیمت شــیر را عادلانه تعیین کند. 
شــیر تنها محصول بازار اســت که 
قیمت آن را خریدار تعیین می کند نه 
فروشنده زیرا ماندگاری شیر کم است 
و دامداران مجبورند برای جلوگیری 
از فاسد شدن شــیر، به قیمت های 

غیرعادلانه تن بدهند.
در حــال حاضر ســرانه مصرف 
ســالانه انواع شــیر دامی در ایران 
حدود 80 کیلوگرم در ســال است، 
این در حالی است که سرانه مصرف 
شیر در اتحادیه اروپا 170 کیلوگرم 
و در آمریکا نزدیک به 300 کیلوگرم 
در سال اســت. همچنین در ایران 
میزان مصرف نوشابه به عنوان یک 
نوشیدنی مضر  حدودا 4 برابر میزان 

مصرف شــیر به عنــوان غنی ترین 
نوشــیدنی طبیعی است که در نوع 
خود خطری بزرگ برای ســلامت 
مردم تلقی می شــود. فرهنگ سازی 
بین مــردم بــرای افزایش مصرف 
شــیر و فرآورده های دامی علاوه بر 
تضمین ســلامت جامعــه، موجب 
رونق دامداری هــا و دامپروری ها و 
در نهایت اشــتغالزایی می شــود. از 
این حیث صنعت دامپروری یکی از 
مهمترین عرصه های اقتصاد مقاومتی 

محسوب می شود.
صنعــت دامپــروری ایــران به 
ویــژه دامداری های خــرد متاثر از 
حــوزه  در  غلــط  سیاســت های 
قیمت گذاری شــیر طی ســال های 
اخیر با مشــکلات عدیــده ای رو به 
رو شــدند، با این وجود بسیاری از 
علاقمندان به عرصه تولید همچنان 
فعالیت دامداری را مورد توجه قرار 

می دهند.

موفقیت یک زن کارآفرین در تاسیس دهکده اقتصاد مقاومتی

دبیرخانه کشاورز، علیه کشاورزان!
المانیتور به نقل از اقتصاددانان لیبرال:

یارانه نقدی با پیروزی اصلاح طلبان در انتخابات آتی مجلس قطع خواهد شد

صندوق بین  المللی پول:
صندوق توسعه ملی ایران 

با ذخیره 70 میلیارد دلاری نهم دنیاست

قاچاق آدامس و بیسکویت تاریخ گذشته به کشور

یک اقتصاددان عنوان کرد

بسته اقتصادی دولت کشور را از رکود خارج نمی کند

انجمن صنایع نساجی :

خروج محصولات پتروشیمی از بورس ، تشویق سیستم دلالی است

یک مسئول:

کیفیت آب تهران از اروپا بالاتر است


